



# COP28 UAE

## PRESS RELEASE

### COP28 Presidency Continues to Build Momentum at Pre-COP with only 30 days to go

- Speaking at the conclusion of the official Pre-COP conference, COP28 President Dr. Sultan Al Jaber said “there is no time for delay” on climate action and called on Ministers to “step up and make the necessary commitments” to deliver.
- Welcoming the progress made on negotiations during the two-day conference, the COP28 President thanked those who’d put “pen to paper” on the initial elements of the global stocktake, noting “we are getting closer to convergence in some critical areas.”
- In particular, he urged Parties to make clear pledges on finance, calling for certainty on the 100 billion, increased contributions to the Green Climate Fund, pledges to the adaptation fund and early pledges on loss and damage.
- He urged Parties to come to COP ready with solutions on additional key interventions on adaptation, mitigation and finance.
- He said: “We should use every single day between now and the beginning of COP to make progress on all elements...everything we do from this point must be about accelerating”.
- He also urged parties: “Let’s get the traction for action. Solidarity for humanity.”

**Abu Dhabi, United Arab Emirates – Oct. 31** – COP28 President Dr. Sultan Al Jaber has used his concluding address at the Pre-COP conference to urge ministers and delegations from around the world to accelerate the progress made on negotiations during the conference, emphasizing that there is no time for further delays on climate action.

During the two-day conference, the 70 attending ministers and 100 country delegates discussed the political aspects of the COP28 negotiations, in a crucial moment to build consensus and set the tone for COP28.

In his closing remarks, Dr. Al Jaber told delegates “Over the last two days I have seen and heard a lot that gives me hope. Real conversations are taking place on the difficult issues. We are getting closer to convergence in some critical areas.”

In particular, he thanked those who had “put pen to paper” to outline the initial, essential elements of a decision on the Global Stocktake, which will provide the basis for the negotiations.

However, the majority of his speech was focused on urging Parties to continue to engage and drive consensus and action ahead of COP28. He stated: “We need parties to step up as early as possible so we can facilitate the work towards a decision. This decision needs to send clear, practical guidance to the world on how to close all the gaps revealed by the Global Stocktake.”

A major focus was the COP28 President’s call for Parties to “step up and make the necessary commitments” on climate finance, which he described as “one of the biggest obstacles to progress”.

Referring to the need for a “new ecosystem” to cut inequality for the Global South, he urged Parties to deliver institutional reform and focus on practical market mechanisms to lower risk and attract private investment.

However, the COP28 President was most emphatic on the need for Parties to restore confidence and trust that climate finance is actually being delivered; “This means certainty on the 100 billion, increased contributions to the Green Climate Fund, pledges to the adaptation fund and early pledges on loss and damage.”

The COP28 President continued to remind Parties that progress in loss and damage represents “taking action for the world’s most climate vulnerable people”.

He said, “we must deliver on the fund and funding arrangements for loss and damage [...] We must build bridges on the three key issues: the institutional arrangements... governance and sources of funding”.

The remainder of Dr Al. Jaber speech outline his expectations of Parties across additional, crucial areas including fast-tracking the energy transition and driving forward progress on the Global Goal on Adaptation.

On the former, the COP28 President stated, “It is no longer a question of if the energy transition will happen, but when, how fast and how can we do it in a way that leaves no one behind” and noted that “as we set global targets, nations must be free to set their own pathway to getting there”.

Noting that there continue to be “strong views about including language on fossil fuels and renewables in the negotiated text”, Dr. Al Jaber told delegates “I invite you to take this conversation forward. We must jointly figure out the next steps. And we must come to COP28 ready with solutions.”

On adaptation, Dr. Al Jaber noted concern that adaptation is not receiving a fair share of climate finance and that the adaptation process “has lost its way,”.

To remedy this, he called for a “unifying destination [...] the equivalent of a guiding star like the 1.5 degrees has been for mitigation” and called on Parties to

act on recommendations that had emerged from Pre-COP to break down the Global Goal on Adaptation into themes to make it easier to track and deliver progress and come to COP28 with solutions.

In concluding the remarks, Dr. Al Jaber reminded those present of the work ahead. He said “We should use every single day between now and the beginning of COP28 to make progress on all the elements. We are at a decisive point on our journey to ensuring successful outcomes at COP28, which the world expects. So, everything we do from this point must be about accelerating.” He continued “That means working on advancing the negotiations on the actual decisions, and on the foundations for action.”

He told delegates: “We can show we are serious by turning up in a few weeks’ time fully prepared to agree the agenda on Day One”. He continued, “Let’s get the traction for action. Solidarity for humanity.”

Pre-COP is a preparatory meeting of ministers and negotiators ahead of the main climate conference. This year’s event had record attendance with more than double the normal number of participants for a Pre-COP.

**- ENDS-**

#### **Notes to Editors COP28 UAE:**

- COP28 UAE will take place at Expo City Dubai from November 30-December 12, 2023. The Conference is expected to convene over 70,000 participants, including heads of state, government officials, international industry leaders, private sector representatives, academics, experts, youth, and non-state actors.
- As mandated by the Paris Climate Agreement, COP28 UAE will deliver the first ever Global Stocktake – a comprehensive evaluation of progress against climate goals.
- The UAE will lead a process for all parties to agree upon a clear roadmap to accelerate progress through a pragmatic global energy transition and a “leave no one behind” approach to inclusive climate action.”
- The four pillars of the COP28 Presidency’s Action Agenda are fast tracking the energy transition, fixing climate finance, focusing on people, lives, and livelihoods, and underpinning everything with full inclusivity.



**COP28**  
**UAE**

مؤتمر الأطراف 28  
الإمارات العربية المتحدة

# بيان صحفي

مع ختام اجتماعاته الوزارية التمهيدية

رئاسة COP28 تواصل بناء الزخم اللازم لنجاح المؤتمر

استعداداً لانطلاقه بعد 30 يوماً

سلطان الجابر:

- تماشياً مع رؤية القيادة في الإمارات، تركز رئاسة COP28 على تكريس التوافق لتحقيق الإجماع وتسريع التقدم في كل من العمل المناخي والتنمية المستدامة بشكل متزامن
- الوقت المتاح أمام العالم محدود، ولا بد من تكثيف الجهود وتقديم التعهدات اللازمة
- نشيد بجهود رؤساء الهيئات الفرعية في وضع العناصر الأولية والأساسية للاستجابة للحصيلة العالمية، ونؤكد تقارب وجهات نظر المفاوضين في عدة مجالات حاسمة
- نجدد دعوة الأطراف المعنية إلى تأكيد الوفاء بتعهد الـ 100 مليار دولار، وزيادة المساهمات في صندوق المناخ الأخضر، والتعهدات لصندوق "التكيف"، وتقديم تعهدات مبكرة لصندوق معالجة الخسائر والأضرار
- ندعو الأطراف إلى تقديم حلول ملموسة وفعالة بشأن التكيف والتخفيف والتمويل خلال COP28
- يجب علينا الاستفادة من الوقت المتاح حتى بداية COP28 لإحراز تقدم عبر كافة عناصر العمل المناخي، وتركيز جهودنا على تسريع الإجراءات اللازمة

- علينا أن نستمد القوة الدافعة لإنجاز العمل المطلوب، وندعو العالم للتكاتف والاتحاد والعمل والإنجاز من أجل البشرية

**أبوظبي، 31 أكتوبر 2023:** أكد معالي الدكتور سلطان أحمد الجابر، وزير الصناعة والتكنولوجيا المتقدمة رئيس مؤتمر الأطراف COP28، أنه تماشياً مع رؤية القيادة في دولة الإمارات، تركز رئاسة المؤتمر على تكريس التوافق لتحقيق الإجماع وتسريع التقدم في كل من العمل المناخي والتنمية المستدامة بشكل متزامن من أجل حماية كوكب الأرض وازدهار البشرية في كل مكان.

جاء ذلك خلال كلمة معاليه في ختام الاجتماعات الوزارية التمهيديّة لـ COP28، التي حضرها أكثر من 70 وزيراً و100 وفد، لمناقشة مختلف الجوانب المتعلقة بمفاوضات المؤتمر في محطة مفصلية قبل شهر على انطلاقه، بهدف بناء توافق في الآراء وتحديد مسار العمل المرتقب في COP28، حيث دعا معاليه الوزراء والوفود المشاركة من جميع أنحاء العالم إلى تسريع التقدم في المفاوضات خلال المؤتمر، مؤكداً عدم وجود مجال لتأخير العمل المناخي المطلوب حالياً.

وأشاد معاليه بجهود المشاركين في الاجتماعات الوزارية التمهيديّة، ومناقشتهم البناءة حول مجموعة القضايا المهمة المطروحة، وسعيهم لتقارب وجهات النظر في عدد من المجالات الحاسمة، وثمن معاليه جهود رؤساء الهيئات الفرعية لاتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ الهادفة إلى وضع العناصر الأولية والأساسية للاستجابة للحصيلة العالمية لتقييم التقدم في تحقيق أهداف اتفاق باريس، والتي يمكن اتخاذها أساساً للتفاوض.

وركز معاليه في كلمته على دعوة كافة الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ إلى الاستمرار في التواصل وبناء توافق الآراء وتحفيز العمل والإنجاز

استعداداً لـ COP28، مشدداً على الحاجة إلى تكثيف الجهود لتسهيل التوصل إلى قرارات توفر للعالم مؤشرات وموجّهات واضحة وعملية حول كيفية معالجة الثغرات التي كشفت عنها الحصيلة العالمية.

وجدد معاليه دعوته إلى تكثيف الجهود وتقديم التعهدات اللازمة لتمويل المناخ، الذي وصف ناقصه بأنه من أكبر العقبات التي تعوق تحقيق تقدم في مواجهة تغير المناخ، وأشار إلى ضرورة إنشاء منظومة جديدة تعالج مشكلة عدم الإنصاف التي تواجه دول الجنوب العالمي، ودعا الأطراف إلى تطوير مؤسسات التمويل الدولية، والتركيز على وضع "آليات سوق عملية" لتقليل المخاطر وجذب الاستثمار الخاص.

كما أكد معاليه على حاجة الأطراف إلى استعادة الثقة في وصول التمويل المناخي إلى مستحقيه، من خلال تأكيد الوفاء بتعهد الـ 100 مليار دولار، وزيادة المساهمات في صندوق المناخ الأخضر، والتعهدات لصندوق التكيف، وتقديم تعهدات مبكرة لصندوق معالجة الخسائر والأضرار.

وأوضح معاليه أن التقدم في معالجة الخسائر والأضرار يصب في مصلحة الأفراد الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ في مختلف أنحاء العالم، مؤكداً ضرورة تفعيل صندوق معالجة الخسائر والأضرار وترتيبات تمويله، وتحقيق تفاهم حول الموضوعات الثلاثة الأساسية في هذا المجال وهي الترتيبات المؤسسية، والحوكمة، ومصادر التمويل.

ووضع معاليه في كلمته إطاراً لتوقعاته من الأطراف في مجالات إضافية حاسمة، بما يشمل تسريع انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، وتعزيز العمل المتعلق بالهدف العالمي بشأن التكيف.

وأوضح معاليه أن المناقشات تجاوزت بحث إمكانية تحقيق الانتقال المنشود في قطاع الطاقة، إلى الحديث عن موعد إنجازه وسبل وسرعة تنفيذه بطريقة لا تترك أحداً خلف

الركب، مشيراً إلى ضرورة تمتع كل دولة بحرية تحديد مسارها الخاص لتحقيق الأهداف العالمية.

ولفت معاليه إلى رغبة بعض الأطراف بإدراج بنود تتعلق بالوقود التقليدي والطاقة المتجددة في النصوص المطروحة للتفاوض، ودعا الأطراف إلى المضي قدماً بالمحادثات في هذه النقطة، مشيراً إلى ضرورة التوصل إلى الخطوات التالية والحلول اللازمة بشكل جماعي.

وجدد معاليه الإشارة إلى عدم تخصيص حصة منصفة خاصة بـ "التكيف" من التمويل المناخي، وأن المفاوضات بشأنه ليست في مسارها الصحيح، مؤكداً أهمية تحديد وجهة يتوحد حولها الجميع، وهدف محدد وواضح لموضوع التكيف مثل هدف 1.5 درجة مئوية بالنسبة إلى التخفيف، ودعا الأطراف إلى تنفيذ توصيات الاجتماعات الوزارية التمهيدية بتقسيم هذا الهدف إلى محاور يسهل تنفيذها ومتابعتها، وتقديم حلول ملموسة وفعّالة في هذا الشأن خلال COP28.

وأكد معالي الدكتور سلطان أحمد الجابر أهمية الاستعداد لـ COP28 بصورة مناسبة والاستفادة من الوقت المتاح قبل انطلاقه لإحراز تقدم عبر كافة عناصر العمل المناخي، لضمان تحقيقه نتائج ومخرجات ناجحة تلبي توقعات وتطلعات العالم، ولفت إلى ضرورة تسريع الإجراءات اللازمة للتقدم بالمفاوضات نحو التوصل إلى قرارات ملموسة، وإرساء الأسس للعمل المطلوب خلال المؤتمر.

وقال معاليه للمشاركين في الاجتماعات التمهيدية: "يمكننا إثبات جدويتنا بعد أسابيع قليلة بأن نأتي جاهزين للاتفاق على جدول أعمال في اليوم الأول، وعلينا أن نستمد القوة الدافعة للعمل، ونتكاتف من أجل البشرية".

جدير بالذكر أن الاجتماعات الوزارية التمهيدية لـ COP28 هي اجتماعات للوزراء والمفاوضين قبل انطلاق المؤتمر نهاية الشهر القادم، وشهدت هذا العام حضوراً قياسيماً بلغ نحو ضعف العدد المعتاد للمشاركين في تلك الاجتماعات.

### -انتهى-

لجميع استفسارات وسائل الإعلام وطلبات إجراء المقابلات، يرجى التواصل عبر عنوان البريد الإلكتروني:

[media@cop28.com](mailto:media@cop28.com)

كما يمكنكم الاطلاع على آخر التحديثات بشأن مؤتمر الأطراف COP28 عبر موقع تويتر (@COP28\_UAE) واستخدام الصور ومقاطع الفيديو عبر موقع فليكر (COP28UAE)، ولمزيد من المعلومات يرجى زيارة الموقع الإلكتروني لمؤتمر الأطراف COP28:

[www.cop28.com](http://www.cop28.com)

### نُبذة عن مؤتمر الأطراف COP28 الذي تستضيفه دولة الإمارات:

- تستضيف دولة الإمارات مؤتمر الأطراف COP28، في مدينة إكسبو دبي، في الفترة من 30 نوفمبر إلى 12 ديسمبر 2023. ومن المتوقع أن يشارك في المؤتمر أكثر من 70,000 شخص، بمن فيهم رؤساء دول ومسؤولون حكوميون وعدد من قادة القطاعات الصناعية الدولية وممثلي القطاع الخاص والمجتمع الأكاديمي والخبراء والشباب، والمجتمع المدني، والسكان الأصليين، والجهات الفاعلة غير الحكومية.
- بحسب بنود اتفاق باريس للمناخ، سيشهد مؤتمر الأطراف COP28 نتائج أول حصيلة عالمية لتقييم التقدم المُحرز في تنفيذ أهداف الاتفاق وتسعى رئاسة المؤتمر إلى تقديم استجابة شاملة وحاسمة للحصيلة تساهم في إعادة العالم إلى المسار الصحيح للعمل المناخي.
- ستقود دولة الإمارات عملية تهدف إلى التوصل لتوافق بين كافة الأطراف واتفاق على خريطة طريق واضحة لتسريع التقدم المنشود عبر جميع موضوعات العمل المناخي، انطلاقاً من خطة عمل رئاسة COP8 التي تستند إلى أربع ركائز وهي: تسريع تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، وتطوير آليات التمويل المناخي، وحماية البشر والطبيعة وتحسين الحياة وسبل العيش، ودعم الركائز السابقة من خلال احتواء الجميع بشكل تام في منظومة عمل المؤتمر.